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ABSTRACT 

The fast moving in technology for the smartphone and internet applications 

stimulated and directed us for new thinking by using new technology in modern 

maintenance management as called E-maintenance management nowadays, the 

productivity and the efficiency will increase respectively. While the popularity of 

smartphones has given enormous convenience to our lives. 

 The main challenges are how to be technologies up to date and to review the whole 

maintenance management cycle with perfect reporting and meet customer needs, and to 

increase the level of acceptance for new technologies. Customer satisfaction affects the 

success of the company. For that, the future of perfect maintenance management system 

related with using the new technologies in controlling the maintenance cycle. 

The aim of this study is to manage the maintenance work orders and to study the 

effect of this using mobile application through smartphones and tablets. Taking 

advantage of smartphones to program new smart application to control, manage and 

monitor the maintenance cycle. Then classify the major points that must be carried out 

for quality, cost and time control with perfect reporting system. The design of application 

will be customized based on actual maintenance cycle already adopted by companies and 

service providers. The resulting of this solution contained reports for all work orders with 
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perfect monitoring. This solution improves valued data gathered by application and helps 

the manager to make the right decisions. Also, it will meet the customer needs and 

increase company profits by increasing the productivity and decreasing the cost and the 

time lost in reviewing the maintenance cycle. 
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ARABIC ABSTRACT 

 إدارة الصيانة للأنظمة الكهروميكانيكية باستخدام الهواتف الذكية

 

هدفت هذه الاطروحة لدراسة ومعرفة الاثر الايجابي من استخدام التكنولوجيا المعاصرة مثل استخدام تطبيقات 

يع في تكنولوجيا الهواتف الذكية والأجهزة اللوحية في ادارة الصيانة للأنظمة الكهروميكانيكية، حيث أن الانتشار السر

الهاتف الذكي وتطبيقات الإنترنت أدى الى ازدياد الحياة المريحة بشكل ملحوظ مما يحفزنا ويرشدنا الى تغيير طريقة 

رفع الكفاءة الانتاجية، بارز في دور من والتفكير باستخدام تكنولوجيا جديدة في إدارة الصيانة الحديثة لما لها  ،التفكير

 .ت الحاضر الإدارة الاكترونية للصيانةأو كما تسمى في الوق

من التحديات التي تؤول دون تحقيق أهداف الدراسة، درجة تقبل التكنولوجيا من الذين يعملون في مجال الصيانة 

ثر ؤالعملاء وتلبية احتياجاتهم مما ي ءرضااأو صعوبة متابعة التطور التكنولوجي، ومن جهة أخرى الوصول الى 

 أخيرا اعداد التقارير المثالية.على نجاح الشركة، و

مثالية نظام إدارة الصيانة يرتبط في التحكم في عمليات أنظمة الصيانة باستخدام التقنيات ولذلك، فإن نجاح 

يجدر الذكر انه للوصول الى ادارة فعالة للجودة والتكلفة والوقت يجب أن يكون هناك مقدرة عالية على و ،دةالجدي

حيث يتحقق باستخدام واستحداث تطبيق يعمل على الاستفادة من خواص  ،الصيانة بشكل فعال التحكم ومراقبة وادارة

حيث تم برمجة التطبيق بما يناسب أغلب الشركات  ،لية تقارير الصيانة أيضااالهواتف الذكية ويتم برمجته بما يزيد فع

 .العاملة بمجال ادارة الصيانة

ومنها تلبية  ،لمرجوة من خلال النتائج التي تم التوصل اليهاوتوصلت هذه الدراسة الى تحقيق الأهداف ا

 ،احتياجات العملاء وزيادة أرباح الشركة من خلال زيادة الإنتاجية وخفض التكلفة والوقت الضائع في عمليات الصيانة

 .أخذ القرارات الإدارية الصائبة والمبنية على قواعد البيانات المخزنة والمراقبة الكترونيا وتسهيل

 ،وأوصت الدراسة بضرورة تصميم برامج توعوية تهدف الى زياد وعي العاملين في مجال الصيانة من جهة

جهة أخرى بمفهوم تقبل التطور والتكنولوجيا الحديثة من ومدراء المشاريع الذين لهم علاقة بأعمال الصيانة 

التكاليف الناتجة عن اهمال  وقلةالأرباح المستخدمة في عمليات ادارة الصيانة، الامر الذي يعود على الشركات ب

 ادارة الصيانة.
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